

ملخص أطروحة دكتوراه بعنوان

**المالكي مؤرخاً**

(( أبو بكر عبدالله بن محمد بن عبدالله ))

( ت بعد 474هـ / 1081م )

قدمت هذه الأطروحة لنيل درجة الإجازة الدقيقة (الدكتوراه)

**في التاريخ الإسلامي**

مقدمة من الطالب:

**علي عبد السلام سعد كعوان**

إشراف أ. د:

**عفيفي محمود إبراهيم**

أستاذ التاريخ والحضارة الإسلامية كلية الآداب جامعة بنها

وإشراف أ. د:

**محمود إسماعيل عبد الرازق**

أستاذ التاريخ والحضارة الإسلامية كلية الآداب جامعة عين شمس

**العام الجامعي ————— ( ( 2014 - 2015 ) ) ————— عي**

## بسم الله الرحمن الرحيم

انصبت هذه الدراسة على شخصية تاريخية من أبناء القيروان، وهو المؤرخ المالكي أبوبكر عبدالله بن محمد، صاحب كتاب رياض النفوس في النفوس في طبقات علماء القيروان وإفريقية وزهادهم ونسأكهم وسير من أخبارهم وفضائلهم وأوصافهم، فغلبت عليه الشهرة في ذلك، وحاول الباحث خلال هذه الدراسة معالجة العديد من الإشكاليات التي واجهته من بينها: بأن الناظر في الجانب التاريخي لأبي بكر المالكي يجد نفسه أمام صمت رهيب، شاملاً للعديد من جوانب حياته من المولد أو الوفاة أو تاريخ أسرته، أو شيء عن حياته العلمية، متمثلة في بعض النتف الصغيرة في ترجمات له داخل بعض المصادر، منها كتاب معالم الإيمان للدباغ، إلا أن هذه الأخبار لم تنصب بالحديث عن المالكي نفسه، بل اتفق معظمها على الكلام عن بعض شيوخ أمثال الفقيه محمد بن عبدالصمد، و تأويل ذلك ربما يرجع لضياح الموروث العلمي لبلاد إفريقية، وتدمير معظم مؤسسات الدولة الزيرية، والصراع المذهبي الشديد بين مذاهب أهل السنة، ومذهب الدولة الفاطمية وهو المذهب الشيعي الإسماعيلي، ولكن مع كل ذلك الصراع السياسي والمذهبي، فقد شهدت إفريقية خلال القرن الخامس الهجري/ الحادي عشر للميلاد أزهى عصورها، على كافة الأصعدة، حتى صارت مناخ كل المهتمين بالحياة العلمية، الاقتصادية.

وفي هذا المناخ ولد ابن القيروان الفقيه والمؤرخ أبوبكر المالكي، وعاش وتعلم ونبغ حتى صار علماً من أعلامها ومؤرخيها النجباء، وفقهائها الأخيار، وقد تطلب إنجاز دراسة تاريخية لهذا المؤرخ سبر غور المؤلفات المتعددة، وخاصة مؤلفه الموسوم برياض النفوس، وقد استفاد منها الباحث في نفض الغبار عن الكثير من الغموض في مسيرة حياته الخاصة وحياة أهل بلاده، وتطلب الأمر منه السير في طريق دراسة هذا المؤرخ تقسيم البحث إلى ستة فصول، وهي على هذه الهيئة:

1- الفصل التمهيدي: وقد انصبت الدراسة فيه على أوجه الحياة السياسية والاقتصادية،

والاجتماعية، والثقافية والعلمية.

- 2- أما الفصل الأول فقد اختص بدراسة العوامل المؤثرة في فكر المالكي التاريخي.
- 3- وفي الفصل الثاني، تركزت الدراسة على المرجعية التاريخية للمالكي.
- 4- وطرق الباحث في الفصل الثالث، باب المنهجية التي اتبعها المؤلف في مؤلفه.
- 5- وفي الفصل الرابع ، انتقل البحث إلى عرض رؤية المالكي للتاريخ، من خلال إبراز النقاط التالية وهي: التعليل والتعليق، والتفسير والتأويل.
- 6- واستكمالاً للدراسة ختم الباحث دراسته بالفصل الخامس والذي حمل عنواناً لغته وأسلوبه و غاياته مقاصده من كتابة الطبقات.
- وأخيراً جاءت النتائج في خاتمة بسيطة، وقائمة للمصادر والمراجع العربية الأجنبية والمعربة، وبعض الدراسات الحديثة لبعض جوانب كتاب المالكي وغيرها.



PhD thesis entitled

Maliki historian

**((Abu Bakr Abdullah bin Mohammed bin Abdullah))**

(D. After 474 AH / 1081 AD)

(This thesis presented for the degree of Neil leave minute (PhD

In Islamic history

:Introduction of the student

**Ali Abdul Salam SaadKawan**

:A supervision. D

Afifi Mahmoud Ibrahim

Professor of History and Islamic Civilization Faculty of Arts,  
University of Banha

:.And the supervision of Prof

Mahmoud Ismail Abdel Razek

Professor of History and Islamic Civilization Faculty of Arts,  
Ain Shams University

General JAM ((2014- 2015)) Aa

## **The name of God the Merciful**

This study focused on the historical figure of the sons of Kairouan, a historian al-Maliki Abu Bakr Abdullah bin Mohammed, author of the book *Riad souls in the souls in layers of Kairouan scientists and African and Zhadehm and Nsakem and the conduct of their news and their virtues and their descriptions*, deceived him fame in it, and try researcher during this study address many of the problems he faced, including: that of the beholder in the Abu Bakr al-Maliki historical aspect finds himself in front of a terrible silence, including many aspects of his life from birth or death or the date of his or her family, or anything about his scientific career, represented in some small plucking in translations him inside some sources, including the *Book of Faith Dabbagh landmarks*, but this news was erected by talking about al-Maliki himself, but most of them agreed to talk about some of the elders of the likes of Muhammad ibn Abdul Samad, and the interpretation of it is probably due to the loss of heritage science for African countries, and the destruction of most of the state institutions Zirid, conflict sectarian intense between the doctrines of the Sunnis, and the doctrine of the Fatimid dynasty, a Shiite Ismaili sect, but with all the political and sectarian conflict, the African experienced during the fifth century AH / atheist th birthday brighter ages, at all levels, until it became all those interested in climate science to life, economic.

In this climate born son of Kairouan, the jurist and historian Abu Bakr al-Maliki, and lived and learned and excelled until he became informed of their flags and historians Nagaba, and jurists good guys, may require the completion of historical study of this historian fathom multiple compositions, especially its author marked kindergarten souls, the researcher has benefited in the flick for a lot of ambiguity in the march of his own life and the lives of the people of his country. It took him to walk in the way of a study of this research is divided into six chapters, which are on this body:

.1The introductory chapter: The study focused on the aspects of the political and economic life, social, cultural and scientific.

.2The first chapter has been singled out for studying the factors influencing the historical thought al-Maliki.

.3In the second chapter, the study focused on the historical reference to the owners.

.4Ways researcher in the third chapter, the methodology followed by the door in his author.

.5In the fourth chapter, go to Display Search Maliki vision of history, by highlighting the following points: the reasoning comment, explanation and interpretation.

.6As a complement to the study seal researcher studying chapter V, which carry the title of a language and style purposes and objectives of writing classes.

Finally, the results came in a simple conclusion, and a list of sources of foreign and Arab and Arabized references, and some recent studies of some aspects of the book al-Maliki and others.